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COMISSIÓ DE TREBALL PER A LA CARTA DE CIUTADANIA 
 
Acta de la sessió del 14 de setembre del 2010 
 
 
S’inicia la sessió a les 19.15 hores, sota la presidència de la Sra. Marta Cots, 
vicepresidenta primera del Consell de Ciutat. 
 
 
Assistents 
 
Sr. Joan Bordetes, en representació del Consell Ciutadà de l’Eixample; 
Sr. Antonio Navarro, en representació del Consell Assessor de la Gent Gran; 
Sra. María Pilar Díaz, en representació del Consell Rector de l’Institut Municipal de 
Persones amb Discapacitat (IMD); Sra. Laura Rafart, en representació de 
Comissions Obreres (CCOO.); Sra. Montserrat Balaguer, en representació del 
Consell d’Associacions de Barcelona (CAB); Sra. María José Vázquez, en 
representació de la Federació ECOM; Sr. Enric Canet, en representació del Casal 
d’Infants del Raval; Sr. Daniel Venegas, en representació de FEDELATINA; 
Sra. Maria Rosa Luna, en representació de la Federació d'Organitzacions Catalanes 
de Gent Gran, Dones i Família (FOCAGG); Sr. Miquel Àngel Essomba, en 
representació del Centre UNESCO de Catalunya; Sra. Alba Cuevas, en 
representació de SOS Racisme; Sra. Elisenda Rius, en representació de l’apartat 
de Persones Rellevants; Sr. Emilio Ruiz, en representació de l’apartat del Registre 
Ciutadà; Sr. Jacint Ribas, en representació de l’apartat del Registre Ciutadà;  
 
 
També hi assisteix 
 
Sr. Marino Villa, de la Sindicatura de Greuges de Barcelona, com a assessor de la 
Comissió de treball de la carta de Ciutadania. 
 
 
S’excusen 
 
Sr. Alejandro Goñi, Sra. Eva Fernández, Sra. Muntsa Villanueva. 
 
 
Assistits per la Sra. Maria Jose Calvo, secretària del Consell de Ciutat. 
 
 
Sessió realitzada a la Sala Tinents d’Alcalde de l’Ajuntament de Barcelona. 
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Ordre del dia  

1. Constitució de la Comissió de Treball per a la Carta de Ciutadania 
2. Informació dels acords de la Comissió Permanent del Consell de Ciutat. 
3. Aprovació de la proposta de pla de treball de la Comissió. Debat general sobre la 

proposta de Carta de Ciutadania. 
 

1. Constitució de la Comissió de Treball per a la Carta de Ciutadania 

La presidenta, Sra. Marta Cots, inicia la sessió donant per constituïda la Comissió 
de Treball i comentant-ne la composició.  

Presenta el Sr. Marino Villas, de la Sindicatura de Greuges de Barcelona, el qual 
assisteix a la sessió com a assessor de la Comissió de Treball a sol·licitud dels seus 
membres. 

El Sr. Marino Villas agraeix la invitació i es posa a disposició de la Comissió de 
Treball. Informa que la Sindicatura va començar a treballar el tema el 2005 i que ell 
mateix ha participat en la Comissió d’Experts redactora de la Carta objecte de 
treball d’aquesta Comissió. 

 

2. Informació dels acords de la Comissió Permanent del Consell 

La presidenta informa que ha rebut una carta (s’adjunta a aquesta acta), signada 
pels regidors i regidores dels grups polítics municipals, membres de la Comissió 
Política Redactora de la Carta, que declinen la invitació a participar en la Comissió 
de Treball. També informa que la Comissió no compta amb la participació de cap 
persona en representació dels membres del Consell de Ciutat de l’apartat de «grups 
polítics municipals». 

Tot seguit recorda que la Comissió de Treball s’ha constituït després que la 
Regidoria de Drets Civils hagi decidit ajornar la presentació de la Carta per a la seva 
aprovació al plenari municipal del 26 de novembre, amb el propòsit de facilitar el 
debat i que el Consell de Ciutat pugui redactar un dictamen, segons la demanda de 
la Comissió Permanent del Consell i el debat realitzat sobre el tema durant el plenari 
del Consell de Ciutat del passat 20 de juliol.  

 

3. Aprovació de la proposta de pla de treball de la Comissió  

La Sra. Maria Jose Calvo, secretària de la Comissió , presenta la proposta de pla 
de treball, i aclareix que la presentació d’al·legacions dins del període oficial 
d’informació pública, que finalitza el 30 d’octubre, és paral·lela al treball de la 
Comissió. Explica que el pla de treball contempla la possibilitat de conèixer el 
contingut d’aquestes al·legacions, perquè considera que això pot ser enriquidor per 
al treball de la Comissió i la redacció del dictamen.  
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No havent-hi cap comentari en contra, es dóna per aprovada la proposta de pla de 
treball. 

 

4. Debat general sobre la proposta de Carta de Ciutadania 

La Sra. Maria Jose Vázquez diu que la seva entitat presentarà al·legacions durant 
el període d’informació pública. Manifesta que a la Federació ECOM no li agrada 
aquest tipus de participació, més formal que no pas real. Confia que l’esforç de la 
Comissió de Treball i de les entitats repercuteixi en una modificació de la Carta. 
També afegeix que la Carta comporta un model de ciutat que no és el model que 
ells volen, perquè no recull alguns drets de les persones amb discapacitat. 

El Sr. Antoni Navarro demana que consti la seva intervenció al plenari del Consell 
de Ciutat del passat 20 de juliol. Pensa que si bé la Carta recull drets que ja estan 
reconeguts per les lleis, considera que és important reclamar que tothom en pugui 
gaudir. També és de l’opinió que les coses arriben al Consell «massa fetes», i que 
de fet, només se li demana que doni suport al que ja està fet. 

La Sra. Montserrat Balaguer recorda que al plenari va deixar clara la seva  
disconformitat amb el procés participatiu. 

La Sra. Maria Rosa Lunas assenyala que la Carta de Ciutadania s’hauria d’enriquir 
amb la Carta Europea, i demana que es tinguin en compte les actualitzacions 
posteriors al document de inicial de Sant Genís. Sol·licita que des de la Sindicatura 
de Greuges es vigili l’aplicació dels drets i deures que ja estan legislats. 

La Sra. Alba Cuevas explica que li preocupa com s’està duent a terme el procés. 
Considera que el dictamen no ha de fer referència als diferents articles, sinó que ha 
de recollir el «to general» de l’opinió dels membres del Consell de Ciutat. Pregunta 
quins mecanismes té l’Ajuntament per fer complir la Carta de Ciutadania una 
vegada hagi estat aprovada. Creu que la Carta, quan parla de temes que comporten 
un model de ciutat, ha d’anar més enllà de la llei que estableix els drets i deures.  

La Sra. Laura Rafart recorda la intervenció de Comissions Obreres al plenari del 20 
de juliol. Considera que la Carta perd l’oportunitat de fer una transposició de la 
Carta Europea dels Drets Humans. Troba que el text que es presenta posa molt 
d’èmfasi en la multa per incompliment dels deures, mentre que els drets s’aborden 
de manera molt genèrica. No està d’acord amb com es tracta el tema del 
voluntariat. Opina que el dictamen s’hauria de centrar en una visió general del 
contingut. 

El Sr. Emilio Ruiz demana al Sr. Marino Villa que emmarqui el paper concret de la 
Carta. Considera que hi ha molta legislació que ja regula la major part del contingut 
del seu articulat. 

El Sr. Marino Villa recorda que, el 2005, la Síndica va rebre de l’Ajuntament de 
Barcelona l’encàrrec de redactar una carta de drets i deures, la qual es va començar 
a treballar partint de la Carta de Sant Genís, i es va presentar un document que, en 
termes generals, era molt semblant al que ara es presenta al dictamen de la 
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Comissió. Diu que els drets i deures de la ciutadania estan definits a la Constitució, i 
que la Carta Municipal de Barcelona, la Llei De regimen local, i la Llei de 
procediment administratiu, entre d’altres, regulen aquests drets. Diu que tot està 
legislat, i que la Comissió Redactora va decidir, d’una banda, fer un document 
didàctic que expliqués a la ciutadania els drets i deures que l’Ajuntament pot 
preservar, i, de l’altra, aconseguir en sessió plenària el compromís i reconeixement, 
per part dels grups polítics municipals, dels drets i deures que figuren a la Carta. 

Aconsella que la Comissió de Treball no intenti canviar els articles. Considera que 
les aportacions més fàcils de recollir són les que fan referència a les omissions. Vol 
un dictamen que també serveixi a la Sindicatura per  defensar més drets que no 
estan recollits a la legislació. 

El Sr. Enric Estrenjer diu que quan llegeix l’articulat té la sensació que 
l’Ajuntament ens vol protegir de certs ciutadans. Considera que cal que quedi clar 
què s’entén per la paraula «ciutadania». 

La Sra. Maria Pilar Díaz recorda que al plenari del 20 de juliol va manifestar la 
seva disconformitat amb el procés de redacció de la Carta. Opina que a la Carta de 
Sant Genís hi ha coses obsoletes —com el cas dels serveis socials—, que ara la 
legislació vigent recull com a dret universal. 

El Sr. Marino Villa diu que el concepte de ciutadania no es pot llegir de manera 
restrictiva. Considera que la Carta de Sant Genís no és obsoleta i que s’ha de llegir 
acumulativament amb altres normes que han sorgit després. 

El Sr. Daniel Venegas diu que, com a estranger, té la sensació que pel que fa al 
reconeixement de drets hi ha matisos entre «estrangers» i «immigrants». 

El Sr. Joan Bordetas pensa que és difícil que la ciutadania entengui la Carta. 
Demana que es faci un document simplificat que reculli tots els valors del que s’està 
parlant. Recorda que el document presentat té el consens polític, i que el Consell de 
Ciutat només és un òrgan consultiu. Considera que seria positiu que se sumés a 
aquest consens. 

El Sr. Miquel Àngel Essomba també és partidari que el dictamen no consideri els 
articles un per un, i que el text no tracti de fer referència a tots els col·lectius que hi 
ha, perquè poden anar canviant amb el temps. Creu que cal tendir a la simplicitat, i 
no pas a la simplificació. Reconeix la dificultat de la Comissió per dictaminar sobre el 
text de la Carta, ja que hi ha un treball jurídic i polític previ. Creu que el dictamen 
hauria d’estar enfocat a parlar dels valors, del model de ciutat, tenint present que  
tothom forma part de la ciutadania. També és partidari que en el dictamen quedin 
reflectides les absències (com ara l’educació, la tecnologia...), que la Carta hauria 
d’incorporar. 

El Sr. Enric Canet vol que quedi clar que no s’hauria d’haver lliurat al Consell de 
Ciutat un text tan tancat. 

La Sra. Elisenda Rius demana que s’unifiqui la terminologia quan es fa referència 
als ciutadans i ciutadanes, perquè, en aquest sentit, el text és poc clar.  
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No havent-hi més intervencions, la presidenta dóna per finalitzada la sessió a les 
20.25 hores. 

 

Certifica  

La secretària del Consell de Ciutat 


